
BESTUURLIJK JAARVERSLAG 
 
In dit verslag komen achtereenvolgens 
onze organisatie, activiteiten, huisvesting, 
informatie en verzamelingen en 
publicaties in 2022 aan bod.  
 
ORGANISATIE 
 
Leden 
Per 01-01-2022 telde onze vereniging 167 leden. In de loop van het jaar heetten wij nieuwe leden 
welkom en namen wij ook afscheid van enigen van hen, zodat onze vereniging per 31 december 2022 
152 leden telde. Deze ogenschijnlijk grote terugloop is te verklaren door een kritische controle van 
onze ledenadministratie en de betalingen.  
 
In 2022 overleed ons lid Nelly Boks-den Boer op 85-jarige leeftijd in Someren. Nel Boks, zoals zij bij ons 
meestal genoemd werd, was de weduwe van oud-archivaris Herman Boks. Samen waren zij jarenlang 
niet alleen lid maar zeer actief in onze vereniging. Aanvankelijk vanuit Maarheeze, maar na de dood 
van Herman vestigde Nel zich in Budel. Zij zorgde samen met Annie Staals-Jacobi jarenlang voor het 
onderhoud en de inrichting van de Heemkamer. Wij gedenken Nel in dankbaarheid. 
 
Na twee jaar grotendeels stilgelegen te hebben door de Corona-pandemie konden we in 2022 de 
draad van onze verenigingsactiviteiten weer oppakken. Al is het werk van het bestuur al die tijd 
natuurlijk zoveel mogelijk doorgegaan. Met als eerste de ALV werden eind maart de leden van onze 
vereniging weer bijeengeroepen.  
 
Bestuur 
Het bestuur vergaderde in het verslagjaar in totaal elf keer, meer dan voorgaande jaren. Dat 
gebeurde op 11 januari, 22 februari, 4 en 18 maart, 5 april, 17 mei, 28 juni, 5 en 20 september, 8 
november en 20 december. Tussentijds was er waar nodig via email en app-contact over 
onderwerpen met urgente onderlinge afstemming waar nodig. 
De samenstelling van het bestuur veranderde door het op de Algemene Ledenvergadering van 23-03-
2022 terugtreden als bestuurslid/tijdelijk wnd. penningmeester Jan Jakobi. Jan was ruim 21 jaar 
bestuurslid en van 2001 tot 2020 ook penningmeester. Tijdens de ziekte van zijn opvolger Harry de 
Laat nam Jan opnieuw als waarnemer het penningmeesterschap waar. In de ALV trad Anton de Greef 
toe tot het bestuur; hij nam daarna de functie van penningmeester over van Jan Jakobi. 
 
De bestuurssamenstelling was daarmee gedurende 2022 als volgt: 

Per 01-01-2022 Per 31-12-2022 

Jac. Biemans – voorzitter 
Toon van Cranenbroek – secretaris 
Jan Jakobi – bestuurslid/wnd penningmeester 
Nellie Meurkens-van Deurzen – bestuurslid 
Frank Walkate – bestuurslid  
Anja Pieters-Holla – bestuurslid 
1 vacature 

Jac. Biemans – voorzitter 
Toon van Cranenbroek – secretaris 
Anton de Greef -  penningmeester 
Nellie Meurkens-van Deurzen – bestuurslid 
Frank Walkate – bestuurslid  
Anja Pieters-Holla – bestuurslid 
1 vacature 

 
In het bestuur kwamen ook in 2022 weer veel uiteenlopende zaken aan de orde die de vereniging 
aangaan. Groot centraal thema was dit jaar natuurlijk onze huisvesting, waarover hieronder meer, 
maar andere onderwerpen die aan bod kwamen waren: de uitwerking van onze bestuurlijke ‘heidag’, 
de Wet Bestuur en Toezicht Rechtspersonen en de gevolgen voor onze statuten, de gevolgen van de 



wijziging van lidmaatschaps- en abonnementsgeld, een voorzet voor een nieuwe folder voor onze 
vereniging, communicatie met leden en werkgroepen (o.a. via nieuwsbrieven, convocatie, mail en 
bijeenkomsten), feestelijke bijeenkomst in verband met 25 jaar openstelling van onze heemkamer, 
overleg met de Cultuurcraan Cranendonck, met de organisatie van Open Monumentendag 
Cranendonck 2022, contacten met de Bibliotheek Budel om gezamenlijk activiteiten op te zetten en 
met de werkgroep Genealogie/Kadaster om in de bieb een Heemkundeinfopunt te openen, de 
restauratie en digitalisering van de oude plattegronden en foto’s van de Zinkfabriek, het inspreken bij 
de commissievergadering over Villa Hugten 5 te Maarheeze, voorbereiding van onze 
verenigingsactiviteiten, onder meer met Open Monumentendag, lezingen en gezelligheidsavond, 
overleg met zustervereniging ‘De Goede Stede Hamont’ over diverse actuele onderwerpen onder 
andere de gezamenlijke activiteiten ‘Botert ’t nog’ en ‘Teutenverleden’, het nieuwe erfgoedbeleid, 
nota Cultuurvisie van de gemeente en de nieuwe omgevingswet, contacten met Burgemeester en 
Wethouders, onder meer over straatnamen in de gemeente Cranendonck in het algemeen en enige, 
zoals het uitbreidingsplan ‘De Waterbrink’ in Maarheeze in het bijzonder, overleg met 
gemeentebestuur en diverse ambtenaren over huisvesting en diverse onderwerpen, bijwonen van 
bijeenkomsten van Stichting Brabants Heem, Gemeente Cranendonck, zusterverenigingen, 
jubilerende organisaties, onze telefoon- en internetverbindingen in het Schepenhuis, contact met 
webbeheerder Wim Ogier over onze website en social media, overleg over ons (Zijper) Collectie 
Beheer Systeem, planvorming over een heemkundig plaatjesalbum van Cranendonck, Deelname aan 
RaboClubSupport en ontvangst enige schenkingen, nauwlettend aandringen op archeologie en volgen 
ontwikkelingen (o.a. bomenkap en sloop gebouwen) Burghtterrein Budel, beschadiging van het 
monumentje voor Antoon Meurkens, afspraken rond heemkundige rondleidingen in centrum Budel, 
afspraken over onze zichtbaarheid, onder andere bord op bordes bij openstelling, 
Gebiedsontwikkeling De Baronie van Cranendonck, Werkgroep Maarheeze 800, staat van de 
douanepaal aan de Asbroekweg, staat van het bordje bij het Geuzendijkmonument, monumentje 
Indische repatrianten legerplaats 1958, bezoek (1 augustus) en afspraken gebruik voormalig 
pompgemaal Budel en vooral de huisvesting in het Schepenhuis en eventuele alternatieven, waarbij 
Het Kerkje het meest nadrukkelijk in beeld kwam en is uitgewerkt. Met het oog hierop hebben 
bestuurs- en werkgroepleden in de loop van het jaar ook de volledige heemkamer geïnventariseerd.  
 
Secretariaat 
2022 was weer een druk jaar voor de secretaris! Naast het verder op orde brengen en aanvullen van 
het secretarieel archief, ontving hij via email en per post ruim 350 stuks ingekomen post. In ongeveer 
140 gevallen is door of via de secretaris een antwoord verzonden aan de afzender. In andere situaties 
werd de afhandeling belegd bij de (coördinatoren van) diverse werkgroepen.  
In totaal werden -los van voorgaande aantallen- vele tijdschriften en ook digitale nieuwsbrieven, 
uitnodigingen voor lezingen, netwerkdagen, cursussen etc. ontvangen.  Daarbij werden 80 
tijdschriften van koepelorganisaties, heemkundekringen uit de omgeving of kringen waarmee 
ruilabonnementen werden afgesproken, doorgeleid naar de Werkgroep ‘Heemkamer & Bibliotheek’, 
voor ter inzagelegging en lezing van alle bezoekers. 
Vele digitale nieuwsbrieven en convocaties van derden werden ter kennisgeving doorgegeven aan 
bestuursleden en in voorkomende gevallen ook aan coördinatoren van betrokken werkgroepen. 
Naast het agenderen en voorbereiden van 11 bestuursvergaderingen, is de uitgebreide verslaglegging 
-na goedkeuring en vaststelling- opgenomen in een voor alle leden toegankelijke ordner op de 
heemkamer. Hiermee streeft het bestuur een zo groot mogelijke openheid na wat betreft haar 
activiteiten en besluiten. 
Het aantal telefonische contacten wordt niet bijgehouden, evenmin als de aantallen vergaderingen, 
meetings en overlegsituaties die door leden van het DB (dagelijks bestuur) werden bezocht. In de 
alinea hierboven ziet u een groot aantal van de onderwerpen en activiteiten waarop dit betrekking 
had. 
De constatering dat het een drukbezet jaar was voor het bestuur is een understatement.  
Activiteiten van de werkgroepen worden benoemd in de jaarverslagen in bijlage 3. 



En uiteraard mag de Gezelligheidsavond niet onvermeld blijven; deze trok een record aantal leden en 
vond plaats in Borrelbar “KikkerOp” in Maarheeze, waar naast enkele zweetdruppels bij de oud-
Hollandse spelen vooral de gezelligheid de boventoon voerde en onderling contacten werden 
verstevigd. 
 
Werkgroepen 
Vrijwilligers binnen onze vereniging verrichten diverse werkzaamheden in onze acht werkgroepen 
(WG). Ook kunnen enkele werkgroepen op ad hoc basis rekenen op ondersteuning van anderen buiten 
de vereniging. Alle werkgroepen hebben in principe een coördinator.  
We kennen de volgende werkgroepen met de daarachter vermelde coördinatoren: 
WG Aa-kroniek     Jan Jakobi  
WG Archeologie    Jac. Biemans  
WG Fotografie     Nellie Meurkens-van Deurzen  
WG Genealogie & Kadaster   Annie Staals-Jacobi & Harry van Heugten 
WG Heemkamer & Bibliotheek   Annie Staals-Jacobi  
WG Monumenten    Leo Smits 
WG Natuurvrienden    Jan Jakobi  
WG Website en Social Media   Wim Ogier 
Meerdere werkgroepen kunnen nog wat meer handjes gebruiken! Er is veel te doen op allerlei gebied. 
Jaarlijks is er een overleg tussen bestuur en vertegenwoordigers van alle werkgroepen. Na twee jaar 
Corona kon dit ook in 2022 weer worden opgepakt. 
 
ACTIVITEITEN  
Na enkele jaren, waarin ‘wegens corona’ sprake was van een aangepast activiteitenprogramma met 
slechts sporadische algemene activiteiten, zagen we in 2022 weer een opleving van de gebruikelijke 
bijeenkomsten. Naast de regelmatige openingstijden van de WG Genealogie/Kadaster en de WG 
Fotografie, zetten we hierna de diverse activiteiten even op een rijtje. 
 
Algemene Ledenvergadering 
Op 23-03-2022 vond de ALV plaats in De Borgh in Budel, met 43 aanwezigen. 
Na het officiële gedeelte konden wij, na de bekende koffie en zult op roggebrood, luisteren naar een 
presentatie en uitleg door Adri Compen over ZCBS (Zijper Collectie Beheer Systeem), die als beeldbank 
ingezet kan worden. Een duidelijk verhaal, met verhelderend en herkenbaar beeldmateriaal, 
waarvoor Adri met luid applaus door de toehoorders werd bedankt. 
 
Lezingen 
Op 3 mei vond de eerste lezing plaats “na corona” in de Smeltkroes te Maarheeze; gastspreker Sander 
Wassing had een boeiende presentatie met als titel “Maarten van Rossems plundertochten op het 
Brabantse land”.  
Door onze secretaris werd Jac. Biemans welkom geheten als 2e gastspreker van dit jaar; Jac. gaf in het 
tot de nok gevulde Cantinetheater in Budel-Dorplein een uitgebreide toelichting tijdens zijn lezing 
“Cranendonck van heerlijkheid tot gemeente”, waarin de geschiedenis van de gemeente vanuit lang 
vervlogen tijden tot op heden werd weergegeven. 
De voor 19 oktober geplande lezing van Simon van Wetten in Den Donck te Soerendonk ging niet 
door: de gastspreker was geveld door corona en daardoor ook zijn stem kwijt…. Hij komt spoedig 
weer aan bod! 
Op 3 november was er in zaal De Smeltkroes te Maarheeze een levendige bijeenkomst met als 
gastspreker Ineke Stroucken. Zij hield een verhandeling genaamd “Van generatie op generatie, 
Tradities – de nieuwe tak van erfgoed”, een herkenbare bijdrage die door de toehoorders duidelijk 
gewaardeerd werd. 
 
 



HUISVESTING 
 
Onze brandbrief van 14 december 2021 aan Burgemeester en Wethouders waarin het bestuur wees 
op de beperkingen aan onze twee in gebruik zijnde ruimten in het Schepenhuis en onze wens om ook 
gebruik te kunnen (blijven) maken van de grote kamer op de eerste verdieping bleef aanvankelijk 
onbeantwoord. Daarom gingen bestuursleden gesprekken aan met alle politieke partijen om onze 
huisvestingsproblemen onder de aandacht van de politiek te brengen.  
Vervolgens stuurden we de brief half januari opnieuw, nu naar de gemeenteraad, waardoor deze als 
ingekomen stuk op de agenda van de raad van februari kwam en er vragen door raadsleden werden 
gesteld. Ook vond een gesprek plaats tussen burgemeester, ambtenaar en een afvaardiging namens 
ons bestuur. Daarbij werd meegedeeld dat de ruimte op de eerste verdieping deel uitmaakte van het 
contract met de commerciële exploitant en het ons vrij stond daarmee afspraken te maken voor 
gezamenlijk gebruik. Op 16 maart informeerde de gemeente ons schriftelijk dat zorgaanbieder ’t 
Boerderijtje uit Budel onder de naam ’t Kluutje ruimte in het Schepenhuis was toegewezen door de 
gemeente.  
Inmiddels hadden wij zes dagen eerder al overleg gevoerd met de nieuwe huurder, waarbij  naar 
voren kwam dat er wel bereidheid was, maar dat het niet realistisch was om tot een gezamenlijk 
gebruik (hetzij in tijd, hetzij in ruimte) van de grote kamer op de eerste verdieping te komen. 
Inmiddels had de nieuwe exploitant de sleutels van het gebouw gekregen en werden wij verrast met 
het leeghalen van de ruimten en de aanvang van bouwwerkzaamheden, waarbij onder meer vrijwel 
alle toiletten en wastafels werden verwijderd. Daarom heeft het dagelijks bestuur nog diezelfde 
dagen een bericht aan alle werkgroepleden doen uitgaan en een overleg met de gemeente 
(projectleider Roland van Kessel en ambtenaren) gehad waarbij naast deze feiten ook de nog 
onbevredigende beantwoording van onze brief van december vorig jaar over onze 
huisvestingsproblemen aan de orde kwam.  
Inmiddels was er ook al een ingezonden stuk in de krant verschenen en een anonieme brief 
geschreven aan de burgemeester over de verbouwing. De zaak zorgde voor reuring in de 
gemeenschap. Het bestuur van onze kring sprak de gemeente aan op zijn verantwoordelijkheid als 
eigenaar. De burgemeester nam die verantwoordelijkheid en heeft met een delegatie van de 
gemeente onder zijn leiding een week later, op 21 april het Schepenhuis en de beide heemkamers 
bezocht. Bestuur en leden van de Heemkundekring hebben hen te woord gestaan en uitgebreid (soms 
ook kritische) vragen gesteld aan burgemeester en ambtenaren. Men nam de tijd voor een goed 
gezamenlijk overleg. Het bezoek en de uitleg werd wederzijds positief ontvangen. 
Het bezoek van de gemeente leidde tot een vervolgtraject, een stappenplan, waarbij werd gekeken 
naar het in gezamenlijkheid oplossen van deze en meteen enige ander huisvestingsproblemen in de 
gemeente. Bij deze integrale aanpak, die de naam ‘stoelendans’ kreeg werden onder leiding van de 
burgemeester gesprekken gevoerd tussen vier partijen: de VVV, Het Kerkje, de Heemkundekring en 
het Smokkelmuseum in oprichting. Daarbij heeft het bestuur van de Heemkundekring na onderzoek 
en afweging van alle voor- en nadelen en na raadpleging van de werkgroepen besloten de kansen te 
bezien voor een eventuele verhuizing naar het voormalige protestants kerkje, Het Kerkje’, onder 
voorwaarden dat dit allereerst geheel gerestaureerd en naar behoefte is aangepast en ingericht, dat 
onze vereniging daar als enige gebruik van kan maken en dat de huurpenningen zoals tot nu toe 
gebruikelijk is door de gemeente worden vergoed.  
We kijken naar mogelijkheden om niet alleen onze eigen werkgroepen te huisvesten, maar ook een 
gedeelte in te richten als openbaar toegankelijke ruimte met expositie van de geschiedenis van 
Cranendonck en onze vereniging.  
Op 25 mei heeft het bestuur met de coördinatoren een bezoek aan Het Kerkje gebracht om de ruimte 
en omstandigheden ter plekke te bekijken bespreken met het bestuur van de Stichting Behoud en 
Beheer. Bestuurs- en werkgroepleden hebben in de maanden daaropvolgend het meubilair, de 
apparatuur, objecten, archieven, verzamelingen en boeken van beide Heemkamers in het 
Schepenhuis nauwkeurig geïnventariseerd om een beeld te krijgen van de omvang van een en ander. 
In juni vonden vervolggesprekken plaats met de vier partijen en de gemeente. Ook werd in een 



overleg die maand met de nieuwe huurder ’t Kluutje concrete afspraken gemaakt over 
openingstijden, toegang, sleutel- en afvalbeheer.  
In september vergaderden de vier partijen opnieuw met de portefeuillehouder over de plannen voor 
de huisvestings-stoelendans. De gemeente ondersteunt de plannen maar de raad moet de verhoogde 
budgetten hiervoor nog goedkeuren. Besloten wordt namens de vier partijen een presentatie 
voorafgaand aan de raadsvergadering te houden. In oktober gaat de gemeenteraad unaniem 
akkoord met de voorstellen in de kadernota voor de financiën en uitvoering van de stoelendans. Voor 
de inrichting van Het Kerkje is een bedrag van € 50.000 gereserveerd, voor de jaarlijkse bijdrage in de 
gebruik/huur € 15.000.  
Intussen is voor de uitgestelde restauratie van Het Kerkje voor het tweede achtereenvolgende jaar 
subsidie bij de Provincie Noord-Brabant aangevraagd. Om deze aanvraag te ondersteunen wordt een 
filmpje van de vier locaties gemaakt en vindt op 18 november een online overleg plaats met 
gedeputeerde Stijn Smeulders. In januari 2023 wordt bekend dat Het Kerkje niet op een provinciale 
subsidie kan rekenen. Ook de herhuisvesting van VVV en Smokkelmuseum hebben met tegenslag te 
kampen. Ondanks de financiële toezeggingen van de gemeente Cranendonck is de stoelendans 
daarmee nog geen gelopen race.  
Overigens heeft de opvolger van de exploitatiestichting van Het Schepenhuis, Stichting ‘De Merret in 
oprichting’, bij brief van 29 november aan de gemeente laten weten dat zij niet verder gaat 
aangezien de gemeente voor de exploitatie van het gebouw een andere weg heeft gekozen.  
 
 
INFORMATIE EN VERZAMELINGEN 
 
Ook in 2022 werd weer veelvuldig een beroep gedaan op onze kennis en verzamelingen:  
informatie voor de vragen ten behoeve van de Buulse kwis; informatie en foto’s voor de glossy over 
100 jaar St. Josephschool Maarheeze; naamgeving bosperceeltje aan de Keunenhoek (Stichting 
BeekenBos); over de omgeving voor gedichtentafels aan de Bosch en Nieuwendijk te Budel; 
nieuwjaarszingen voor Jubileumboek Brabants Heem; voor straatnamen nieuw uitbreidingsplan 
Neerlanden II Waterwijk te Maarheeze; bouwplannen Rijksmonument De Hoge Weg 1-3 (vm. 
Klooster, school) en nieuwbouw achter het kerkhof (met nieuwe straatnaam) te Maarheeze; bruikleen 
en vervoer van het ambtskostuum van burgemeester Van Schaik van gemeentehuis Cranendonck 
naar Waalwijk en retour; voorbereiding van een lezingenmiddag over de grens tussen Brabant, 
Limburg en België i.s.m. de Kringen Weert, Bocholt en Hamont; informatie protestants kerkhof Budel;  
teksten en beelden voor nieuwe website en viaduct Kerkstraat Maarheeze; informatie over de kerk en 
pastorie in Budel-Schoot vanwege herontwikkeling; over het historische pand Dr. A. Mathijsenstraat 1 
in relatie tot de familie Koeckhofs; teksten en beelden voor website Maarheeze.nu; historische teksten 
voor inrichting parkeerplaats vm. Burghtterrein Budel en materialen schilder Adr. Groenewegen.  
Voor onze verzamelingen ontvingen wij diverse schenkingen van foto’s, boeken en documentatie, 
zoals documenten WO I Antoon Schets, foto’s van de sloop van gebouwen te Budel-Schoot en bomen 
en gebouwen op het Burghtterrein te Budel, fotoalbums van burgemeester Van Hout (Harrie Jaspers 
op de ALV), de zusters te Maarheeze, etc.  
 
PUBLICATIES 
 
Naast de gebruikelijke convocaties voor de weer hervatte activiteiten brachten we in juni een speciale 
vakantie-nieuwsbrief VIII uit met tips voor de vakantiemaanden.  
Onze Aa-kroniek maakte jaargang 41 vol. Het laatste nummer bevatte opnieuw een mooie kerst- en 
nieuwjaarswens namens bestuur en redactie.  
Ook in de pers kwam onze vereniging regelmatig aan de orde. Een aantal voorbeelden: tijdens een 
live uitzending vanuit café De Wielerbaan 6 februari 2022 van het VARA-radioprogramma Dijkstra & 
Evenblij ter plekke vertelde Jac. Biemans over de grootste Budelnaar, Antonius Mathijsen. Ons lid Leo 
Smits vertelde over de geschiedenis van het protestants kerkhof in het Eindhovens Dagblad. Aan het 



opknappen van dat terrein door de Werkgroep Monumenten werd in het HAC een artikel gewijd. Jan 
Jakobi kwam aan het woord bij de opgravingen van het Burghtterrein in december. 
De eigen website van onze kring werd geweldig goed bijgehouden door Wim Ogier. Dat geldt ook 
voor de social media. Onze activiteiten werden bekendgemaakt via het Eindhovens Dagblad, HAC 
Weekblad en de websites Maarheeze.nu, Cranendonck24, Weertdegekste en HAC.  
 
 
SLOT 
 
In 2022 konden we de draad weer oppakken na twee jaar Corona. Het was een enerverend en druk 
jaar, vooral rond onze huisvesting. Laten we samen, leden, werkgroepen en bestuur de schouders 
zetten onder de uitdagingen die ons in 2023 wachten en er een goed jaar van maken.  
 


